



## Humanitarian Situation Update – Aleppo

**9 January 2026**

## Overview

Since the evening of 6 January, the city of Aleppo has witnessed a notable security escalation following the outbreak of armed clashes in several of its northern neighborhoods, leading to a deterioration in overall security conditions and widespread anxiety among the civilian population. The military escalation were accompanied by an accelerated movement of internal displacement, which continued throughout 7 and 8 January, alongside growing concerns related to the protection and safety of civilians.

The clashes were concentrated in densely populated neighborhoods, notably Sheikh Maqsoud, Ashrafieh, Nile Street, and the Syriac Neighborhood, significantly increasing the level of risk to civilians and civilian infrastructure. The confrontations were marked by brief and unstable periods of calm, while strict security measures were imposed, including movement restrictions and the closure of several roads. In addition, a curfew was declared during evening hours in Sheikh Maqsoud and Ashrafieh.

In this context, the Syrian Arab Army designated two humanitarian crossings to facilitate the exit of civilians from areas affected by the clashes:

Al-Awarid Crossing in Sheikh Maqsoud neighborhood

Al-Zohour Crossing in Ashrafieh neighborhood

These measures aimed to enable civilians to leave the affected areas under relatively safer conditions. Public announcements and warnings were also issued, urging residents to adhere to designated safe routes and to stay away from military sites affiliated with the Syrian Democratic Forces (SDF), given the likelihood of these sites being targeted during ongoing military operations.

In the context of subsequent developments, the Syrian Ministry of Defense announced in the early hours of 9 January a ceasefire in the vicinity of Sheikh Maqsoud, Ashrafieh, and Bani Zaid neighborhoods, effective from the early morning hours, granting armed groups a deadline until 09:00 a.m. to withdraw. The Syrian Arab Army also committed to securing their safe passage toward northeastern areas, with the stated aim of ending the military situation and enabling civilians to return to their homes safely.

## Protection Violations and Humanitarian Concerns

Field information indicates the occurrence of serious human rights violations in areas targeted by the Syrian Democratic Forces (SDF). These violations include reports of field executions of escaped detainees during periods of security chaos. In addition, reports were received regarding gunfire directed at civilians attempting to flee conflict areas.

The SDF was also documented to have conducted artillery shelling targeting the Al-Zohour humanitarian crossing on 7 January, as well as preventing civilians from leaving the area.

These violations indicate high levels of protection risks, particularly for women, children, and the elderly, and underscore the urgent need for timely humanitarian intervention in line with current field developments, the activation of effective monitoring mechanisms, and the strengthening of civilian protection measures.

## **Internal Displacement Movement**

The security escalation and documented violations have resulted in a large-scale displacement wave. Preliminary field estimates, based on monitoring conducted by Al-Ameen field staff in the affected locations, indicate that approximately 51,400 individuals were displaced up to midday of the previous day, the majority originating from Sheikh Maqsoud and Ashrafieh neighborhoods.

At the same time, other reported estimates indicate higher displacement figures, reaching up to 130,000 displaced persons.

Field estimates further indicate that the majority of displaced individuals moved toward the Afrin area, where most are residing with host families and relatives, while others are accommodated in temporary shelter centers.

Meanwhile, another portion of displaced persons moved toward the Jabal Saman area, particularly to neighborhoods within Aleppo city and surrounding population centers considered relatively more stable, where most are experiencing unstable shelter conditions, including accommodation in public buildings and mosques.

## **Humanitarian Situation**

Recent security escalation has resulted in material damage in some affected neighborhoods, accompanied by significant psychological distress among civilians. Several areas also experienced partial disruption of essential services, particularly education and transportation, further exacerbating living conditions for both residents and displaced populations.

In the context of the earlier escalation and large-scale displacement, and despite the announcement of a ceasefire in certain areas, humanitarian needs remain high, particularly in the sectors of protection, emergency shelter, food security, winterization assistance, and healthcare. The organized humanitarian response in these sectors continues to be insufficient relative to the scale of displacement, leaving critical gaps in meeting basic needs, especially in displacement and host locations. Regarding the health sector, existing healthcare facilities have continued to provide services within available capacities, while reporting increased pressure on emergency departments during the escalation period. In this context, hospitals in the Afrin area had previously announced their readiness to receive medical cases according to their respective specialties, in addition to the dialysis center in Jindires being prepared to receive emergency cases, in anticipation of any further field developments. Meanwhile, displacement-hosting areas and communities, including Afrin and its surroundings, continue to experience additional strain on resources and basic services, raising concerns over a potential deterioration of the humanitarian situation should the current de-escalation not hold or if new displacement waves occur in the coming period.

## Recommendations

- Strengthen civilian protection mechanisms and continue monitoring and documenting any potential violations during the ceasefire period, with particular attention to the most vulnerable groups.
- Support and maintain humanitarian crossings, ensuring their safe, neutral, and uninterrupted operation to facilitate civilian movement and humanitarian access.
- Enhance temporary shelter capacity and improve hosting conditions in displacement-receiving areas, while maintaining preparedness in case returns are delayed or displacement persists.
- Scale up health and mental health and psychosocial support (MHPSS) services for affected populations, with a focus on emergency care and stress-related needs resulting from the recent escalation.
- Continue regular field assessments and situation monitoring, adapting the humanitarian response in line with evolving security and humanitarian conditions during the ceasefire period.

## لمحة عامة

شهدت مدينة حلب منذ مساء 6 كانون الثاني تصعيداً أمنياً ملحوظاً نتيجة اندلاع اشتباكات مسلحة في عدد من أحياءها الشمالية، ما أدى إلى تدهور مستوى الأمان العام وخلق حالة من الفرق الواسع بين السكان المدنيين. وقد ترافق التطورات العسكرية مع حركة نزوح داخلي متسرعة استمرت خلال يومي 7 و8 كانون الثاني، إلى جانب تصاعد المخاوف المتعلقة بحماية المدنيين وسلامتهم.

تركزت الاشتباكات في أحياء مأهولة بالسكان، ولا سيما الشيخ مقصود، الأشرفية، شارع النيل، وهي السريان، الأمر الذي رفع من مستوى المخاطر على المدنيين والبنية التحتية المدنية. وتخللت المواجهات فترات هدوء قصيرة وغير مستقرة، في حين فرضت إجراءات أمنية مشددة شملت تقيد الحركة وإغلاق عدد من الطرق، إضافة إلى إعلان حظر تجوال خلال ساعات المساء في حي الشيخ مقصود والأشرفية.

وفي هذا السياق، قام الجيش السوري بتخصيص معبرين إنسانيين لتأمين خروج المدنيين من مناطق الاشتباك، وهما:

- معبر العوارض في حي الشيخ مقصود
- معبر الزهور في حي الأشرفية

وذلك بهدف تمكين المدنيين من مغادرة المناطق المتأثرة في ظروف أكثر أماناً نسبياً. كما جرى توجيه نداءات وتحذيرات للسكان بضرورة الالتزام بالمسارات الآمنة والابتعاد عن المواقع العسكرية المرتبطة بقوات سوريا الديمقراطية (قسد)، نظراً لاحتمالية استهداف هذه المواقع خلال العمليات العسكرية.

وفي سياق التطورات اللاحقة، أعلنت وزارة الدفاع السورية في الساعات الأولى من 9 كانون الثاني عن إيقاف إطلاق النار في محيط أحياء الشيخ مقصود والأشرفية وبني زيد اعتباراً من ساعات拂جر الأولى، مع منح مهلة حتى الساعة التاسعة صباحاً للمجموعات المسلحة للمغادرة. كما تعهد الجيش السوري بتأمين خروجهم الآمن نحو مناطق شمال شرق البلاد، وذلك بهدف إنهاء الحالة العسكرية وتمكين السكان من العودة إلى منازلهم بأمان.

## انتهاكات الحماية والمخاوف الإنسانية:

تشير المعلومات الميدانية إلى وقوع انتهاكات جسيمة لحقوق الإنسان في مناطق استهدفتها قوات سوريا الديمقراطية (قسد). وتشمل هذه الانتهاكات تقارير عن إعدامات ميدانية بحق سجناء فارين خلال فترات الفوضى الأمنية. إضافة إلى ذلك، وردت بلاغات حول إطلاق نار باتجاه مدنيين حاولوا الفرار من مناطق النزاع.

كما تم توثيق قيام قوات سوريا الديمقراطية بتصفيف مدفعي استهدف معبر الزهور الإنساني بتاريخ 7 كانون الثاني، فضلاً عن منع المدنيين من مغادرة المنطقة.

وتشير هذه الانتهاكات إلى مستويات مرتفعة من مخاطر الحماية، لا سيما على النساء والأطفال وكبار السن، وتؤكد الحاجة الملحة إلى تدخل إنساني عاجل وفق التغيرات الميدانية الحالية، وتفعيل آليات رصد فعالة، وتعزيز تدابير حماية المدنيين.

## حركة النزوح الداخلي (تقديرات أولية):

أدى التصعيد الأمني والانتهاكات المسجلة إلى موجة نزوح واسعة النطاق. وتشير التقديرات الأولية الميدانية المستندة إلى الرصد الذي نفذه موظفو الأمين الميدانيون في التجمعات التي تم الوصول إليها، إلى نزوح ما يقارب 51,400 شخص منتسب يوم 8 كانون الثاني، معظمهم من أحياء الشيخ مقصود والأشرفية.

وفي المقابل، تشير تقارير وتقديرات أخرى متداولة إلى أرقام أعلى لعدد النازحين، قد تصل إلى نحو 130,000 نازح.

وتنظر التقديرات الميدانية أن القسم الأكبر من النازحين توجه إلى منطقة عفرين، حيث يقيم معظمهم لدى عوائل مضيفة وأقارب، فيما لجأ آخرون إلى مراكز إيواء مؤقتة.

في حين توجه قسم آخر من النازحين إلى منطقة جبل سمعان، ولا سيما إلى أحياء مدينة حلب والمناطق السكانية المحيطة التي تُعد أكثر استقراراً نسبياً، حيث يعيش معظمهم في ظروف إيواء غير مستقر داخل المباني العامة والمساجد.

## الوضع الإنساني والاستجابة :

أدت التطورات الأمنية الأخيرة إلى تسجيل أضرار مادية محدودة في بعض الأحياء المتأثرة، ترافق ذلك مع ضغط نفسي كبير على السكان المدنيين. كما شهدت عدة مناطق تعطلاً جزئياً في الخدمات الأساسية، ولا سيما العملية التعليمية وحركة النقل، الأمر الذي فاقم من صعوبة الأوضاع المعيشية للسكان والنازحين على حد سواء.

وفي ظل التصعيد السابق وحركة النزوح الواسعة، ورغم الإعلان عن إيقاف إطلاق النار في بعض المناطق، لا تزال الاحتياجات الإنسانية مرتفعة، خاصة في مجالات الحماية، الإيواء الطارئ، الأمان الغذائي، مواد التدفئة، والرعاية الصحية. كما أن الاستجابة الإنسانية المنظمة في هذه القطاعات ما تزال دون المستوى المطلوب مقارنة بحجم النزوح، ما يترك فجوات واضحة في تلبية الاحتياجات الأساسية، لا سيما في موقع النزوح والاستضافة.

أما على صعيد القطاع الصحي، فقد استمرت المرافق الصحية القائمة في تقديم خدماتها ضمن الإمكانيات المتاحة، مع تسجيل ضغط متزايد على أقسام الطوارئ خلال فترة التصعيد. وفي هذا السياق، سبق أن أُعلن عن جاهزية المشافي في منطقة عفرين لاستقبال الحالات الطبية وفق اختصاصاتها المختلفة، إضافة إلى جاهزية مركز غسيل الكلى في مدينة جنديرس لاستقبال الحالات الطارئة، تحسباً لأى تطورات ميدانية جديدة.

وفي المقابل، لا تزال المناطق والأحياء المستقبلة للنازحين، بما في ذلك عفرين ومحيطةها، تواجه ضغطاً إضافياً على الموارد والخدمات الأساسية، ما يثير مخاوف من تفاقم الوضع الإنساني في حال تعثر التهدئة الحالية أو تجدد موجات النزوح خلال الفترة المقبلة.

## توصيات أولية:

- تعزيز آليات حماية المدنيين ورصد أي انتهاكات محتملة خلال فترة وقف إطلاق النار، مع إيلاء اهتمام خاص للفئات الأكثر ضعفاً.
- دعم المعابر الإنسانية وضمان استمرار عملها بشكل آمن ومحايد، بما يسهل حركة المدنيين وبيتح الوصول الإنساني دون عوائق.
- تعزيز قدرات الإيواء المؤقت وتحسين ظروف الاستضافة في المناطق المستقبلة للنازحين، مع الاستعداد لاحتمال استمرار النزوح أو تأخر العودة الآمنة.
- تعزيز الاستجابة الصحية والدعم النفسي والاجتماعي للمتضررين، مع التركيز على حالات الطوارئ والاحتياجات المرتبطة بالإجهاد النفسي الناتج عن التصعيد الأخير.
- مواصلة تحديث التقييمات الميدانية بشكل منتظم ومراقبة تطورات الوضع الأمني والإنساني في ضوء وقف إطلاق النار، بما يضمن جاهزية الاستجابة لأى تغير محتمل.